
האמת והשלום / הרב אליעזר קשתיאל
פנחס בן אלעזר בן אהרון הכהן דווקא בקנאותו, בקִנאתו לה' קיבל ברכה מיוחדת: "הנני נותן לו את

בריתי שלום". הקנאות לאמת הבלתי מתפשרת, הלא מוותרת, דווקא היא מזכה את פנחס בברכת
השלום, ברית השלום.שלום בנוי על אמת. ללא קנאות לאמת גם אי אפשר להגיע לשלום. שלום שבנוי

על ויתור של ערכים, ויתור על עקרונות חשובים, ויתור על יושר, הוא לא יכול להחזיק מעמד כי הוא לא
אוחז ביסודות איתנים, הוא לא באמת משקף את החיים, הוא מעקם את החיים וכשהחיים מתעקמים יש
גבול כמה הם יכולים להחזיק. האמת והשלום אהבו, אומר הנביא זכריה, בלי אמת אין שלום. דווקא
פנחס שכולו מקנא לאמת, כמה שהיא לא פשוטה ולפעמים אפילו כואבת, יכול לפלס דרך לעם שלם,

איך להגיע לשלום. שלום בינו לבין עצמו, שלום עם הסביבה, שלום עם ריבונו של עולם.
ה' עזֺ לעמו יתן ה' יברך את עמו בשלום. ה' עזֺ. אין עזֺ אלא תורה, עזֺ זה דבר עָז- קשה- נחרץ- חד

משמעי- לא מתפשר- מלא עוצמה. ודווקא על ידי העוז אפשר לבנות שלום .
 

שלום- נאמנות לערכי נצח, לערכים מאוד עליונים שהם יותר גדולים מהרצונות הפרטיים של כל אחד
ואחד. שלום בונים על ידי התעלות אישית ביסודות הרבה יותר כלליים, אמיתיים וחשובים שכולנו

כפופים להם, שכולנו מתבטלים אליהם. השלום נבנה על ידי יראת ה'. יראת ה'- הנמכת ראש בפני ערך
מוחלט, ערך עליון.

 

אהרון הכהן היה יודע לעשות שלום. רודף ארחי השלום. אחרי שלום צריך לרדוף. אהרון הכהן שהיה
כולו ערכי, כולו עסוק בעקרונות רוחניים עליונים שמחייבים את כולם, ידע איך לרומם את האנשים
מעל המשבצת הצרה, מעל הצרכים הקטנוניים, אל מבט אמיתי יותר, יסודי יותר, רחב יותר שממנו

אפשר גם לבנות שלום.
 

שבת שלום, כך אנחנו רגילים לומר דווקא ביציאה מימות החול. למבטה האמיתי, היסודי, השורשי של
השבת מופיעה ברכת השלום והכהנים הם אלו שמברכים אותנו בבכרת השלום. בעזרת ה' ככל שנאמת
יותר את חיינו על פי ערכי האמת הנצחיים נדע גם להכין שלום בכל משורי החיים. וכשהשלום ייכון גם

הימים האלו, ימי בין המצרים, יהפכו לימי ששון ושמחה ישועה ונחמה. שבת שלום.

"חסד ואמת נפגשו צדק ושלום נשקו"
לימוד סגל  פרשת פנחס

באופן פשוט (ולא נכון) אמת ושלום לא יכולים לדור בכפיפה אחת, כיון שהאמת דורשת
עמידה על עקרונות שבהרבה מקרים גורמת למלחמת דעות (במקרים קיצוניים ליותר מזה)
ואז עלולים להגיע למציאות של מתח חברתי לא רצוי. אולם בהתבוננות נכונה כולנו יודעים

שהדרך לחיות בשלום עוברת דרך הבירור המעמיק של הזהות שלנו במעגל האישי,
המשפחתי, הקהילתי והלאומי.

ההוכחה הפשוטה להנחה זו היא השלום האישי שלנו עם עצמנו. הרי ברור וידוע לכל,
שככל שהאדם אינו חי בהכחשה עצמית אלא מחובר הוא לעצמו, ויודע ומכיר הוא את
עולמו הפנימי בגוף, נפש ונשמה כך יהיו לו את הכלים המתאימים להתמודד עם האתגרים

העומדים לפתחו. 
(הרב יחיאל יעיש) 
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